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Gospodarjenje delovne organizacije ZMAJ
v letošnjem letu

V delovni organizaciji Zmaj smo 
v I. četrtletju povečali v pri
merjavi s preteklim letom pro
izvodnjo za 5 %, celotni priho
dek za 33 %, dohodek za 32 % 
in čisti dohodek za 31 % ter aku
mulacijo za y\ %.

Uspešni smo bili pri realizaci
ji konvertibilnega izvoza, ki je 
z doseženimi 34-0 tisoč dolarji 
za 21 % večji od lanskega in tu
di večji od konvertibilnega uvo
za, ki znaša 3o2 tisoč dolarjev. 
Nižji je doseženi klirinški iz
voz, ki znaša le 14 % realiza
cije preteklega leta.

Zelo zadovoljivo je potekala do
mača prodaja, saj znaša pove
čanje fakturirane realizacije 
skoraj 3° % pri tem pa znaša 
povečanje čen v primerjavi z 
enakim lanskim obdobjem le lo %. 
Količinsko smo prodali 6 % več 
baterij kot preteklo leto in 
povečali delež prodaje na ju

goslovanskem trgu iz 42 na 44 %. 
Na domačem trgu smo prodali
9.642.000 kosov baterij in
200.000 kosov svetilk ter iz
vozili 1.987".ooo kosov baterij.

Žal razmeroma ugodni rezultati 
v začetku leta ne dajejo take
ga optimizma za nadaljnje delo 
v II. četrtletju. Podrobnejša
analiza kaže veliko rast materi
alnih stroškov, še večji pa so 
pritiski za nadaljne povečanje 
cen osnovnih materialov. Pri 
tem ni realnih izgledov, da bi 
lahko sledili s pravočasnim 
vsklajevanjem naših prodajnih 
cen tem podražitvam. Kljub iz
ravnanemu konvertibilnemu izvo
zu z uvozom, nam ostaja za 
lastno razpolaganje le cca 5o % 
deviz. To pomeni skupaj z za
padlimi obveznostmi za komerci
alni devizni kredit iz prete
klega leta velik primanjkljaj 
deviznih sredstev in težave pri

oskrbi z reprodukcijskim mate
rialom ter povečane stroške v 
zvezi z odkupom deviz.

Zelo dobro smo letos oskrblje
ni z zunanjimi naročili, slab
šajo pa se pogoji za domačo 
prodajo:na katero negativno 
vplivajo poleg zmanjšane kupne 
moči tudi omejene možnosti po
tovanj prodajne in potniške 
službe.

Na področju povečanja fizične 
produktivnosti dela so dose
ženi dobri rezultati v TOZD 
Specialne baterije, slabše pa 
je v TOZD Baterije kjer je na 
iztrošeni opremi to težje do
seči. Velik vpliv pri tem ima
jo visoki bolezenski izostan
ki, ki v obeh temeljnih orga
nizacijah še nadalje rastejo.

Zaposlenost smo v primerjavi s 
preteklim letom povečali za 2,4

V prvih treh mesecih letošnjega 
leta smo naših izdelkov izvozili 
že 22 odstotkov letnega plana, 
kar je rekord za to obdobje.
Zato pogostokrat vidimo pred 
našim skladiščem številne tuje 
prevoznike. Na sliki: Nemški 
prevoznik je 18. maja naložil 
baterije 4R 25 za firmo HORIZONT 
- Korbach v Zvezni republiki 
Nemčiji.
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%, predvsem v TOZD Specialne 
baterije, kjer je tudi fizično 
povečanje proizvodnje največje.

Osvajanje novih izdelkov kasni 
za zastavljenimi cilji. Najve
čjo težo pri tem ima alkalna ba
terija kjer čakamo na usposo
bitev proizvodne linije. Zara
di uvoznih problemov kasnimo 
z osvajanjem svetilk in hitrej
šim uvajanjem gumbastih bate
rij. Doseženi so prvi pozitiv
ni rezultati pri osvajanju in 
nadomeščanju uvoženih surovin, 
od katerih pričakujemo po uspe
šni aplikaciji v praksi zma
njšanje potreb po uvozu.

Za zaključek lahko ugotovimo, 
da smo prvo četrtletje zaklju
čili uspešno. Potrebna pa je 
velika angažiranost vseh za
poslenih za ublažitev negativ
nih vplivov, ki jih povzroča
jo podražitve osnovnih surovin, 
materiala, energije in storitev 
ter oskrba deviznih sredstev, 
če hočemo I. polletje zadovo
ljivo zaključiti. H.č.

Maj brez Tita

Mesec maj, simbol mladosti, sim
bol delavskega razreda, štafete 
mladosti in rojstnega dne tovari
ša TITA. Vsem tem obeležjem se 
je pred tremi leti vrezal v spo
min 4. maj, dan smrti Josipa 
Broza Tita. Tri leta je minilo 
od takrat, ko smo ga tisto de
ževno dopoldne v popolni tišini 
spremljali na zadnji poti po 
ljubljanskih ulicah in dalje 
proti Beogradu.

Spomini nanj so še sveži in 
prisotni na vseh področjih naše
ga življenja in dela. Njegove 
ideje in vizije so še vedno vodi
lo za naš vsakdan.

Letošnji 4. maj, dan smrti 
tovariša Tita smo v Zmaju 
obeležili z razstavo spominskega

gradiva in ustrezno opremili 
prostor v naši sprejemnici.

Konstituiranje samoupravnih organov

O konstituiranju delavskih 
svetov v obeh temeljnih 
organizacijah smo že poročali, 
lahko pa ponovimo, da je za 
predsednika delavskega sveta 
TOZD Baterije izvoljen
- Milan ŠTIH
za namestnika predsednika pa
- Bojan HATZE.
Za predsednika delavskega 
sveta TOZD Specialne baterije 
je bil izvoljen
- Ivo SMODIŠ
za namestnika predsednika pa
- Franc PAJEK.

Poglejmo še, kdo so predsedniki 
in namestniki predsednikov 
drugih organov samoupravljanja 
v obeh temeljnih organizaci

jah, ki so bili izvoljeni na 
prvih sejah:

TOZD Baterije Ljubljana
- Samoupravna delavska kontrola:

ČEŠNOVAR Pavle, predsednik 
SIREC Nataša, namestnik

- Komisija za delovna razmerja: 
JELEN Jože, predsednik 
TOMŠIČ Miran, namestnik

- Disciplinska komisija:
SOTLER Angelca, predsednik.

- Komisija za spremljanje in 
uresničevanje delitve po delu 
se še ni konstituirala.

TOZD Specialne baterije

- Samoupravna delavska kontrola: 
MEDVED Marija, predsednik 
KRAŠEVEC Miro, namestnik

- Komisija za delovna razmerja: 
BAVDEŽ Matjaž, predsednik 
PEČNIK Gabrijel, namestnik

- Disciplinska komisija:
MATIČ Silva, predsednik

- Komisija za spremljanje in 
uresničevanje dd.itve po 
delu se še ni konstituirala.

z naslovne strani
V časovnem razmiku pol ure imamo 
v Zmaju tri turnuse za malico, 
čas odmora pa je poleg zadrževa
nja v jedilnici prijetno izkori
stiti tudi na svežem zraku, za 
kar smo bili na stari lokaciji 
občutno prikrajšani.
V Stegnah pa imamo vse možnosti 
za krajše sprehode med bližnji
mi njivami ali posedanje po klo
peh na zelenicah, nekateri pa 
sežejo po športnih rekvizitih
in tako poskrbijo za temeljito 
razgibavanje telesa.
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Delo samoupravnih organov
v mandatni dobi 1981 - 83
V mesecu aprilu je potekel man
dat samoupravnim organom v 
obeh temeljnih organizacijah.
0 izvolitvi novih delegatov 
za mandatno obdobje 1983/85 smo že poročali, prav pa je, 
da se na kratko ozremo tudi na 
delo samoupravnih organov v 
pretekli mandatni dobi. Na 
kratko povzemamo kar poročila 
predsednikov samoupravnih 
organov, ki so jih podali na 
zadnjih sejah.

Delavski svet TOZD Bateri.ie 
Ljubljana
V dveletnem mandatu, ki je 
pričel 13.5.1981 in končal
11.d.1983 (prva in zadnja seja) 
se je delavski svet sestal na 
57. zasedanjih, od tega je bilo 
15 izrednih sej. Za svoje 
delo so delegati porabili lo9 
ur, sprejetih pa je bilo 4-23 
sklepov. Udeležba na sejah 
je bila v povprečju 83 %, posa
mezni delegati pa so se sej 
udeleževali takole: Šribar Sla
vica je sodelovala na 48.zase
danjih, Mayer Marijan na 44., 
Telban Lado na 49., Gerdina 
Anton na 49., Vezjak Franc 
na 51., Kenda Zinka na 53. in 
Podgorelec Angelca na 35. 
zasedanjih.
Slednja je imela opravičene izo
stanke zaradi dvoizmenskega dela 
v primeru, da so bile seje skli
cane že v prvi jutranji uri. Isto 
velja v nadaljevanju se za nekatere .

Delavski svet TOZD Specialne 
bateri.ie Šentvid pri Stični

V dveletnem mandatu, ki je 
pričel 12.5.1981 in končal 
11.4.1983 (prva in zadnja seja 
se je delavski svet sestal na 
53. zasedanjih, od tega je bilo 
15 izrednih sej. Za svoje delo 
je delavski svet porabil 67 ur, 
sprejetih pa je bilo 416 skle
pov. Udeležba na sejah je bila 
v povprečju 83 %, posamezni

delegati pa so se sej udele
ževali takole: Bavdež Matjaž 
se je udeležil 52. zasedanj, 
Ambrož Alojzija 48., Strmole 
Ignac 38,, Medved Mara 48., 
Planinšek Joži 44., Verbič 
Alojzija 44. in Ulčar Franc 
35- zasedanj.
Problematika, ki sta jo ob
ravnavala oba delavska sveta 
v preteklem mandatu na tem mestu ne bi naštevali. 
Realizacija sprejetih sklepov 
je bila dobra, saj nereali
ziranih sklepov ob koncu man
data skoraj ni bilo. Prav pa 
bi bilo, da bi zadolženi za 
realizacijo sklepov delavske
mu svetu poročali o rezulta
tih, ne samo da podajo obves
tilo, da je sklep realiziran.
Delo delegatov v preteklem man
datnem obdobju je bilo uspe
šno, saj so se oglasili in 
razpravljali ob vsakem spre
jetem sklepu. Delegati obeh 
delavskih svetov so resno spre
mljali dogajanje na zasedanjih, 
niso na slepo sprejemali odloči
tev kar kaže na to, da se 
zavedajo odgovornosti.

Komisija za delovna razmer.ia 
TOZD Baterije Ljubljana

Komisija se je konstituirala dne 
15.5-81 ter zaključila mandat 
z zadnjo sejo dne 19.4.1983. 
Komisija je imela 60. sej, od 
tega 21 izrednih. Za svoje 
delo na sejah je komisija pora
bila 51 ur in 2o minut, spre
jetih pa je bilo 365 sklepov, 
od katerih so vsi realizirani. 
Udeležba na sejah je bila pov
prečno 78 %, posamezni člani pa 
so se sej udeleževali takole: 
Stih Milan se je udeležil 
vseh 60 sej, Sirnik Alojz 49, 
Štiglec Franjo 48, Gerbec Jana 
47 in Velikonja Darko 33- sej.

Komisija za delovna razmerja 
TOZD Specialne baterije Šentvid

Na prvi seji se je sestala 21.5.

1981 ter na zadnji 31.3.1983.
V preteklem mandatu je imela 
34. sej, za kar je bilo porab
ljenih 26 ur. Vsi sprejeti 
sklepi so bili realizirani.

Komisiji za delovna razmerja 
v obeh temeljnih organiza
cijah sta obravnavali pred
vsem problematiko delovnih 
razmerij: sklenitve delovnega 
razmerja oz. izbira delavcev 
po objavah, določanje dobe po
skusnega dela in imenovanje 
komisij ter spremljanje poskus
nega dela, ocene delovnih oseb
nih prispevkov, prenehanje de
lovnega razmerja, razporeditve 
na druge delovne naloge, odo
britve stanovanjskih posojil, 
spremljanje analiz odsotnosti 
z dela ter analize fluktua- 
cije. Najbolj obširno je 
bilo področje kadrovanja k 
čemer je prispevala fluktua- 
cija, ki pa se je vseeno 
gibala v mejah normale.

Samoupravna delavska kontro
la TOZD Bateri.ie Ljubljana
Samoupravna delavska kontro
la se je v preteklem mandatu 
sestala na 5. sejah (prva 
6.10.1981 in zadnja 9.11.1982). 
Po odhodu Jeriha M. iz orga
nizacije je bil na 5. seji 
za predsednika izvoljen Primc 
Bogo, na nadomestnih volitvah 
pa je bil za člana izvoljen 
Marušič Damir.
Odbor je za svoje delo pora
bil 7 ur in 3o minut. Odbor 
samoupravne delavske kontrole 
je sprejel 11 sklepov oz. 
pobud in sicer v zvezi z nasle
dnjo problematiko:
- obravnava kadrovske proble
matike v zvezi s pritožbo glede 
razporeditve na naloge rezkalca 
oz. strugarja,
- obravnava dveh informacij o 
inšpekcijskem pregledu v TOZD,
- obravnava načina sprejema 
sklepa na delavskem svetu, ko
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se je iskalo soglasje delegata 
naknadno,
- obravnava pritožbe ključavni
čarjev glede razporeditve stroj
nega delovodje,
- obravnava vloge Rebernik Ja
neza v zvezi s postopkom odo
britve stanovanjskega posojila,
- obravnava poročila o kontroli 
bolniškega staleža,
- obravnava vloge Novak C. glede 
okvare grelcev za smolo (razmo- 
čitev) itd.

Samoupravna delavska kontrola 
TOZD Specialne baterije Šentvid

Samoupravna delavska kontrola 
se je na 1. seji sestala 17.6. 
1981 ter na zadnji 18.3.1983, 
v preteklem mandatu je imela 
6. sej. Porabljen čas je 6 ur 
in 55 minut, sprejetih pa je 
bilo 2o sklepov oz. pobud ali 
informacij.
Obravnavana problematika je bila 
naslednja:
- dve obravnavi informacije o 
inšpekcijskem pregledu,
- reklamacija baterij 6S d
- vprašanje poškodbe oz. pre
voza nakladalne naprave za trak
tor,
- projekt za novo mešalnico - 
pregled izvršenih del,
- zdravstvena zaščita delavcev, 
ki delajo v slabih pogojih dela,
- kontrola bolniškega staleža 
na domu,
- koriščenje službenega kombija,
- vprašanje nečistoče ter norma
tivi za čiščenje
- delovna disciplina, itd.

Disciplinska komisija TOZD 
Baterije Ljubljana

V preteklem mandatu (od 15.5 
1981 do 8.4.1983) je imela 22 
obravnav, na katerih je bilo 
obravnavano skupaj 41 delavcev. 
Izrečeni so bili naslednji 
ukrepi: opomin 27 x, javni 
opomin 7 x, prenehanje delov
nega razmerja pogojno 9 x, pre
nehanje delovnega razmerja 14 x, 
oproščen 2 x, napoten na

zdravljenje 1 x, sporazumno 
prenehanje delovnega razmer
ja 1 x, pavšalna odškodnina 
je bila uveljavljena v 11 pri
merih.
Kršitve delovnih obveznosti 
pa so bile naslednje:
- neopravičeni izostanek z 
dela 39 x, odklonitev delovne 
naloge 5 x, zapuščanje stroja 
med delovanjem 1 x, udarja
nje sodelavca 2 x, zloraba po
ložaja in prekoračitev poo
blastil 1 x, odhod iz orga
nizacije 1 x, nepravilen od
nos do sodelavcev 1 x, poskus 
protipravne prilastitve 
tuje lastnine 1 x, predčasno 
zapuščanje dela 1 x, vinje
nost na delovnem mestu 3 x, 
manjko ur ob koncu leta 2 x, 
odklonitev naloge, ki ni v 
zvezi z delom 1 x

Disciplinska komisija TOZD 
Specialne baterije Šentvid

Komisija je imela v pretek
lem mandatu 2 obravnavi (od
26.6.1981 do 10.9.1981 - 
v letu 1982 in 1983 0)
Skupno sta bila obravnavana 
dva delavca, v enem primeru 
je bil delavec oproščen, v 
drugem primeru je bil izre
čen ukrep pogojnega prene
hanja delovnega razmerja.
Kršitve: neopravičeni izo
stanek z dela (2 x).

Komisiji za spremljanje in 
uresničevanje delitve po delu 
sta se v obeh temeljnih orga
nizacijah sestajali po po
trebi ter obravnavali in 
pripravljali predloge za 
obravnavo na delavskih sve
tih v zvezi s prevredno
tenjem obstoječih ali ovre
dnotenjem novo sistemizi
ranih del oz. nalog.
Za konec je prav, da se 
vsem delegatom in članom sa
moupravnih organov v preteklem 
mandatu zahvalimo za njihovo 
aktivno delo v samoupravljanju.

Pripravila M.K.

PREDSTAVLJAMO
VAM...

KURENT Erik, diplomirani ekono
mist, 23 let delovnih izkušenj, 
od 1. maja 1983 vodja prodajne 
službe v komercialnem področju.
To so glavni podatki iz izkaz
nice našega novega sodelavca, 
kateremu sem za predstavitev v 
našem glasilu postavil vprašanje, 
kakšni so njegovi prvi vtisi na 
novi dolžnosti v Zmaju.
S pohvalnimi besedami ni sko
paril. Že prve dni ga je pre
senetilo spoznanje, kolikšna 
je pripadnost posameznih delav
cev Zmaju. Na vsakem koraku 
sem to občutil, je še posebej 
poudaril. Kaj hitro je tudi 
spoznal, da je naš prodajni 
program dokaj ozek.Ob spoznavan
ju delovnega področja in prev
zemu tekočih nalog ni imel ni
kakršnega problema. Ko pa sva se 
dotaknila prihodnosti, se je 
razvnel ob načrtovanih akcijah za 
večjo prodajo, pri čemer je 
treba izraziteje vključevati 
ekonomsko propagando upoštevaje 
tudi jubilejno leto naše delov
ne organizacije.

In kaj ga moti? - To, da imamo 
prikladno sprejemnico za zunan
je goste ob vhodu, ki bi lahko 
bila bolj dostojna in reprezen
tančna. Žal, je večkrat v njej 
le skladišče ali odlagališče 
raznih materialov. Kar imamo, 
bi morali nasploh ustrezneje iz
koristiti.
Za začetek je bilo dovolj poveda
nih vtisov. Želimo si le, da bo 
vodja prodajne službe Kurent 
Erik imel uspešne rezultate pri 
svojem delu, ki se bodo odražali tudi v našem skupnem zadovoljstvu.

iUUUU.
e.
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STROJ ZA POKRIVANJE BATERIJ 
vklopljen v proizvodno linijo

Proizvodna linija za baterije 
3R 12 je že od leta 1978 skoraj 
v celoti avtomatizirana. Besedo 
skoraj velja poudariti, ker je 
do pred kratkim bilo pokrivanje 
baterij še edina operacija dela, 
ki se je opravljala ročno. Pote
klo je že mnogo časa od tedaj, 
ko smo začeli napovedovati 
strojno pokrivanje. Vzroki za 
veliko zakasnitev so bili naj
večkrat objektivnega značaja in 
jih ne bi omenjali, kajti v 
soboto 14. maja letos so delavci 
preselili stroj iz strojne de
lavnice v proizvodnjo in ga na
mestili med etiketirko in monta
žnim strojem.

Baterija zdaj po zalivanju z 
zalivno maso z montažnega stro
ja potuje po tekočem traku in 
nalega v utor glavnega koluta, 
ki rotira korakoma. Iz vibra
torja se plastične pokrovke 
pravilno usmerjajo in po drči po
tujejo do enote za natikanje.
Tako pripravljeno pokrovko pose
bna podajna roka, ki deluje na 
vakuumskem principu prime in 
jo prenese navzdol na baterijo.
S tem jo seveda natakne na pozi
tivni kontakt. Naslednja de
lovna operacija je krivljenje 
pozitivnega in negativnega 
kontakta, nakar se izvrši še 
vertikalno pritiskanje oz. 
tesno naleganje kontaktov 
na ploskev pokrovke. Baterija 
se ob nastavljeni pregradi 
sama izloči iz utora in potuje 
dalje po tekočem traku proti 
stroju za etiketiranje.

Stroj za pokrivanje baterij 
je izdelan po sistemu duplex, 
zato so vsi elementi dvojni kot 
na primer dva vibratorja, dve

drči, dve podajni roki in tako 
naprej. Kapaciteta tega stroja 
je usklajena s kapaciteto mon
tažnega stroja, dočim je nekoč 
uvožena etiketirka za 55 od
stotkov manjše zmogljivosti. Iz 
tega sledi, da bo pri normalnem 
obratovanju treba s tekočega tra
ku odvzemati že pokrite bate
rije.

Plastične pokrovke bodo morale 
biti v prihodnje ustrezne ka
kovosti, brez dolivkov ali opne 
na odprtini za pozitivni kontakt. 
Že zdaj je bilo treba za stroj
no pokrivanje opraviti določene 
spremembe kot na primer nasta
vek zaradi usmerjanja na vibra
torju, , lijast podaljšek pri 
odprtini za kontakt za ustrezno 
pozicioniranje ter raven odrez 
namesto utora za negativni kon
takt. V prihodnje bo treba 
etikete v saržerju obrniti za 
18o stopinj, ker baterije iz 
stroja za pokrivanje priha
jajo drugače obrnjene. To pa 
se bo zgodilo takrat, ko bomo do
sedanje zaloge etiket porabili 
in ko bodo natisnjene nove z 
zamenjano oznako polaritete.

Glavni in prvi konstruktor no
vega stroja je bil Čamernik Janez 
ki ga je po prekinitvi delov
nega razmerja nadomestil Končan 
Jure, Ko pa se je čamernik vrnil 
v Zmaj, je z delom nadaljeval do 
zaključne faze vtekavanja. Stroj 
je bil izdelan v naši strojni 
delavnici, v kateri so izvajal
ci tudi sami prispevali idejne

čamernik Janez ob novem stroju 
za pokrivanje baterij z dvema 
vibratorjema za doziranje 
plastičnih pokrovk.

dopolnitve, spremembe oziroma še 
ustreznejše rešitve na osnovi 
praktičnih poskusov ter se pogla
bljali v vse podrobnosti posa
meznih elementov. Kavno ob tem 
velja poudariti pomembne vloge 
strojnikov kot so Telban Lado, 
Žagar Anton, Drčar Jernej in 
Tratnik Jani.

Ob koncu še pomembna zanimi
vost , ki se bo morala odražati 
v večji produktivnosti. Stroj 
za pokrivanje ploščatih baterij 
namreč opravi delo, za katere
ga je bilo do zdaj potrebnih 
pet do šest parov spretnih in 
pridnih rok.

M.r.
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VII

Začel se je zadnji teden v me
secu marcu leta 1923. Miklošiče
va cesta se je kopala v toplem 
pomladnem soncu, ki je polzelo 
po jasnem nebu proti Tivolskemu 
hribu. Na Slovenskem trgu pred 
sodnijo so po klopeh posedali 
sprehajalci in se prepuščali son
čnim žarkom. Le nekaj gosposkih 
dam, ki so želele obvarovati 
svojo belo polt, je razpelo son
čnike, v katere se je lovil rahel 
vetrič z vzhoda. Popoldansko za
tišje je predramilo le peketanje 
konja, ki je v lahnem teku vle
kel kočijo po Dalmatinovi cesti 
in od Figovca sem se je slišalo 
cingljanje tramvajev.
Tisto ponedeljkovo popoldne, ko 
je ura v bližnjem zvoniku odbila 
pol štirih, se je doktor Galle 
napotil na ustanovni občni zbor 
delniške družbe HIDRA. Bil je 
dokaj zgoden, saj je bila hišna 
številka deset, kamor je bil na
menjen, v neposredni bližini 
njegovega stanovanja. Prečkal 
je cesto in za trenutek postal, 
da si je snel klobuk in si otrl 
potno čelo. Nedaleč na drugi 
strani ceste se je v soncu bleš
čala palača, katere fasada se 
je odlikovala z večbarvnimi deko
racijami. Velika palača, ena 
najzanimivejših stvaritev arhi
tekta Ivana Vurnika v začetku 
dvajsetih let, ki je nosila pos
kus romantično oblikovanega po
sebnega slovenskega sloga, je

bila ponos tedanjih lastnikov 
in uporabnikov. To so še pose
bej poudarjali v "Slovencu" z 
naslednjimi obvestili:

"ZADRUŽNA GOSPODARSKA BANKA 
d.d. Miklošičeva cesta 10 
(v lastni palači vis & vis 
hotela "Union" telefon šte
vilka 57).
Kapital in rezerve skupno 
nad K 60,000.000.-

; Daje trgovske kredite, eks- 
komptira menice, lombardira 
vrednostne papirje, kupuje 
in prodaja tuje valute in 
devize, preskrbuje vse ban
čne in borzne transakcije 
pod najugodnejšimi pogoji.

Pred vhodom je trčil ob Dietza. 
Pozdravila sta se in se molče 
povzpela po stopnicah, oblože
nimi z rdečim tekačem. V prvem 
nadstropju na hodniku je bila 
zbrana že večina udeležencev 
zbora v živahnem pomenku. S tre
mi gosti z Dunaja se je v glad
kem dunajskem narečju pogovar
jal Legat, ob strani pa je stal 
Rueh in občasno z resnobnim 
obrazom prikimaval. Galle in 
Dietz sta se jim pridružila, 
nakar je Božič predlagal, da bi 
vstopili v sejno sobo. To je bil 
velik prostor z bogato razgibano 
večbarvno dekoracijo in tremi 
okni s pogledom na Miklošičevo 
cesto. Na velikem perzijanarju 
je stala masivna podolgovata 
miza iz mahagonija, za katero so 
na oblazinjene stole z visokimi 
naslonjali posedli gostje. Galle

se je namestil prvi na začetku 
mize s hrbtom proti oknu in tako 
pridobil na boljšem pregledu vseh 
prisotnih. Nastala je tišina in 
vsakdo si je dal opravka s samim
seboj. Galle se je sklonil do 
aktovke, ki jo je bil prislonil 
k nogi stola in vzel iz nje 
zajetno mapo ter jo položil pred
se na mizo. Nanjo je naslonil 
roke in z bežnim pogledom ugoto
vil, da so vsi prisotni. Le se
deža desno na čelu mize in njemu 
nasproti sta bila še edina neza
sedena od skupno enajstih. Dok
tor Slokar verjetno zadržuje 
vladnega zastopnika v svojem ka
binetu, je pomislil Galle. Vanj 
so iz kota sejne sobe vodila 
manjša vrata, ki so bila zaradi 
skladnosti stenskih barv težko 
opazna.
Zagledal se je čez mizo. Poleg 
praznega stola je sedel ravnatelj 
Gospodarske zveze Franc Žaren in
negibno strmel v neko listino 
pred seboj. Bil je resen in za
držan kot vedno in bile so redke 
priložnosti, da se je v družbi 
pošalil in se delno sprostil. 
Znal je biti dober prijatelj in 
sogovornik, kadar je beseda na
nesla na razreševanje gospodar
skih problemov.
Poleg njega je sedel inženir 
Franc Rueh, znani gradbeni svet
nik v Ljubljani. Mnogo je cenil 
lastne sposobnosti in znanje, ki 
ga je v strokovnih krogih uspeš
no uporabljal in tudi njegova 
svetovanja so vedno naletela na 
ugodno odobravanje. Njegov po
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gled je bil resnobno strog in 
znal je motriti človeka, ne da 
bi trenil z očmi. Da bi ohranil 
telesno prožnost, je vsako jutro 
naredil dvajset počepov, je ne
koč zaupal Galletu. Zdaj pa se 
je udobno naslonil in skozi le
vo okno nepremično zrl na ostre
šje hotela Union preko ceste.
Galletov pogled je zdrsnil na 
njegovega soseda, podravnate1j a 
Zadružne gospodarske banke d.d. 
v Ljubljani Kristijana Dietza. 
Galle ga je poznal še izza mla
dih let in čeprav sta imela za 
seboj že obilico službenih raz
prav in razgovorov in poleg tega 
sta se pomenkovala o lastnih po
gledih na vsakdanje dogodke ali 
si razlagala svoj osebni sve
tovni nazor, nista nikoli našla 
primernega trenutka, da bi nave
zala tesnejše prijateljske stike. 
Dietz je imel prodoren pogled 
in rahel nasmešek. Bil je vedno 
brezhibno urejen in rad se je 
oblačil po zadnji modi.
Poslednji na nasprotni strani 
mize je sedel Ernest Hirschl, 
industrijalec z Dunaja iz Zieg- 
lergasse 15. Zanj bi se lahko 
reklo, da je bil po zunanjem iz
razu in svetlih, na prečo poče
sanih laseh pravi predstavnik 
čiste arijske rase. Oblečen v 
temno sivo obleko, ki ga je veza
la v ramenih, je bil rahko nemi
ren. Med prsti je vrtel nalivno 
pero in brez premora obračal 
glavo in begal z očmi po prosto
ru, kot bi ga bilo strah tišine, 
ki ga je obkrožala.
Njemu nasproti, na Galletovi 
strani je sedel njegov rojak Mo
še s Lerner, pravtako industrija
lec iz Mauer pri Dunaju iz Vallen- 
tingasse 14. Njegov obraz je bil 
koščen s poudarjenim orlovskim 
nosom. Čeprav mu je pleša segala 
že do temena, je vzbujal mlados
tniški videz, saj mu na gladko 
napeti koži še ni bila vrisana 
nobena guba. Ko se je vsedel, je 
z dvema prstoma natančno priv
zdignil ostro zlikane hlače kot 
bi se bal, da mu jih bodo kole

na predrla. Bil je miren in hla
den in po značaju in vedenju 
pravo nasprotje Hirschla, ki sta 
z vlakom skupaj pripotovala v 
Ljubljano šele dopoldan.
Desno od njega je sedel Fritz 

! Adler, zasebnik z Dunaja, ki pa 
! je v Ljubljenj prispel že včeraj 
in si dal najeti sobo v hotelu 
Union. Oblečen v sivkast suknjič 
po kroju značilne avstrijske 
noše ni mogel prikriti svoje čo- 
katosti. Njegov obraz z rahlo 
povešeno spodnjo ustnico je bil 
prepreden z globokimi gubami, 
izrazitejšimi na čelu, nad kate
rim so valovili gosti in temni 

j lasje. S pogledom uprtim nav
zgor je ocenjeval izvirnost vin- 

1 jet v štukaturi na stropu.
| Ob Adlerju je sedel ravnatelj 
! Zadružne zveze v Ljubljani 
Evgen Legat, ki pa se je tudi z 
vsemi tremi Avstrijci največ po
govarjal in jim že nadrobno raz
tolmačil potek današnjega zbora. 
Z Adlerjem sta še sinoči bila 
skupaj na večerji, danes dopol
dan pa ga je spremljal na dveh 
obiskih poslovnega značaja. Ob 
kosilu sta se jima pridružila 
še Lerner in Hirschl in vsem 
trem je bila načelno znana vse
bina o poteku zbora, na katerem 
ne bi bilo treba tolmačiti sle
herno besedo, razen, če bi šlo 
za organizacijske popravke. Zdaj 
je Legat sedel naslonjen na mi
zo in gledal v droben notes, v 
katerega je občasno narisal ne
ke znake podobne številkam.
Kot zadnji, ki ga je Galle še 
oplazil s pogledom, je bil nje
gov neposredni sosed na levi 
strani doktor Mirko Božič. Prav
kar si je obrisal očala in se 
odkašljal, ko so se v kotu sej
ne sobe odprla vrata. Doktor 
Slokar je ponudil prednost vsto
pa vladnemu zastopniku in vsi 
so vstali. Pri mizi mu je z ro
ko nakazal prazen sedež na zače
tku mize z desne strani nasproti 
Galleta. Doktor Slokar se je 
vsedel in za njim so se vsedli 
vsi hkrati. Iz desnega žepa te

lovnika je potegnil zlato uro, 
jo snel z verižice in si jo po
ložil predse na mizo. Galle, ki 
je sedel ob njem na levi strani, 
ga je opazoval skozi priprte 
veke. Bil je podolgovatega obra
za s kratkimi in gostimi brki 
ter dvojnim podbradkom in skozi 
očala s temnimi okviri je z mr
kim pogledom vzdolž mize motril 
prisotne. Bil je pravi bančni 
mogotec.
Trenutek tišine so zmotili štir
je udarci v zvoniku Frančiškan
ske cerkve. Ne da bi trznil z 
glavo je pogledal na svojo uro 
in vstal ter se na videz naslo
nil na rob mize s konicami prs
tov. Tako je stal nekaj trenut
kov, nakar je z mirno svečanim 
glasom spregovoril:
"Spoštovani gospodje! V imenu 
ustanoviteljev nove delniške 
družbe HIDRA otvarjam današnji 
ustanovni občni zbor. Vse pri
sotne gospode lepo pozdravljam 
in še zlasti vladnega zastopni
ka gospoda doktorja Cirila 
Pferferja."
Slokar je rahlo nagnil glavo in 
vladni zastopnik se mu je vljud
no priklonil, nato pa vsem nav
zočim vzdolž mize komaj vidno 
prikimaval, na kar se je na sto
lu togo vzravnal in uprl oči v 
govornika, kot bi mu hotel reči, 
da lahko nadaljuje.
"Gospodje!" je nadaljeval dok
tor Slokar. "Predno začnemo z 
dnevnim redom zbora, mi je do
voljena moja konstatacija."
Za trenutek je umolknil in segel 
po listini, ki mu jo je bil Ga
lle že položil poleg njegove 
ure na mizo.
"Prvič! Ugotavljam, da je bil 
občni zbor 8 dni pred zborovan
jem razglašen v Uradnem listu 
pokrajinske uprave za Slovenijo 
z dne 15. marca 1925 številka 
26.
Drugič! Ugotavljam, da je bilo 
še posebej obveščeno 8 dni prej 
Ministrstvo za trgovino in in
dustrijo oddelek v Ljubljani s
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priporočenim dopisom z dne 9. 
marca 1923."
Slokar je dvignil pogled in 
opazil, da ga vsi negibno kljub 
že znanim formalnim ugotovitvam 
poslušajo z zanimanjem, čeprav 
je marsikdo izmed njih zavzel 
le vljudnostno držo, kar je še 
zlasti veljalo za nemško govore
če goste.
"toetjič! Ugotavljam, da so bili 
vsi podpisovalci delnic pravilno 
vabljeni in da so vsi navzoči na 
ustanovnem občnem zboru, 
četrtič! ... da je glasom potr
dila Zadružne gospodarske banke 
d.d. v Ljubljani z dne 13. mar
ca 1923 cela delniška glavnica 
v znesku 375-000 Din v gotovini 
vplačana in družbi na razpolago. 
Petič! ... da je zastopana cela 
delniška glavnica 375.000 Din 
po podpisovalcih delnic oziroma 
pravilno izkazanih pooblaščen
cih in sicer zastopajo Zadružno 
gospodarsko banko d.d. v Ljublja
ni doktor Ivan Slokar 600 delnic 
s 60.000 din delniške glavnice 
in 24 glasovi, gospod Evgen Le
gat 600 delnic s 60.000 din 
delniške glavnice in 24 glasovi. 
Dalje, gospod doktor Mirko Bo
žič 412 delnic s 412.000 din in 
16 glasovi ter gospod Franc Ža
ren 300 delnic s 30.000 din in 
12 glasovi."
Predsedujoči je naredil kratek 
predah, nakar je nadaljeval z 
monotonim glasom brez poudarkov.
"Gospod Ernest Hirschl v svojem 
imenu 919 delnic s 91.900 din 
delniške glavnice in 36 glasov 
ter gospod Moses Lerner v svo
jem imenu 919 delnic s 91.000 
din in 36 glasov. Skupaj je to
rej 3.750 delnic s 375.000 din 
delniške glavnice in 148 glasov, 
vsled česar je današnji ustanov
ni občni zbor sklepčen."
Odložil je listino, si popravil 
očala in bežno preletel s po
gledom vse prisotne. Legat je 
šepetaje trem Avstrijcem nekaj 
razlagal.
"Ich danke euch schBn," se mu 
je zahvalil Lerner.

"Rojstna hiša"
naše tovarne 
baterij 
ustanovljene 
26. marca 1923 
v prostorih 
Zadružne 
gospodarske banke na 
Miklošičevi 10 
(danes hišna številka 8)
Slika je iz 
knjige 
ZGODOVINA SLOVENCEV 
(stran 623)

"Prehajamo na dnevni red in si
cer pod rimsko ena: volitev 
predsednika zbora in dveh skru- 
tinatorjev, ki bosta poslovala 
obenem kot overovatelja zapis
nika."
S temi besedami je predsedujoči 
zaključil svoj uvodni del in se 
vsedel. Hip za tem se je doktor 
Božič odkašljal in dejal: "Dovo
lite mi gospodje, da za predsed
nika zbora predlagam gospoda 
doktorja Ivana Slokarja ter za 
skrutinatorja doktor Božiča in 
gospoda Žarna. Gospodje se izvo
lijo z vzklikom prisotnih."
Ko so bili imenovani izvoljeni 
soglasno, je doktor Slokar vstal 
in dejal: "Dnevni red pod rimsko 
dve: sklepanje o ustanovitvi 
delniške družbe in končni dolo
čitvi družbenih pravil, kakor 
jih je odobrilo državno oblastvo, 
pri čemer je treba dokazati s 
potrdili v izvirniku ali pover
jenem prepisu, da je delniška 
glavnica popolnoma vplačana in 
družbi na razpolago ter obenem 
položiti in ugotoviti poslovni

račun ustanovnih stroškov."
Ko se je predsednik zbora vsedel, 
se je oglasil doktor Božič: "Do
volite mi gospodje moj predlog, 
da se opusti čitanje pravil, ker 
je vsebina pravil vsem navzočim 
znana."
Vsi so prikimali. Božičev pred
log je bil sprejet, nakar je 
doktor Slokar dejal: "Gospodje! 
Sklicujem se na že prej ugotov
ljeno in izkazano popolno vpla
čilo cele delniške glavnice v 
znesku 375.000 din, ki je druž
bi na razpolago. V imenu usta
noviteljev pa izjavljam, da ra
zen državnih pristojbin in kol
kov ni nobenih ustanovnih stro
škov."
Za trenutek je utihnil. Legat je 
občasno šepnil gostom z Dunaja, 
ki so mu le prikimali komaj 
zaznavno. Galle je iz odprte 
mape vzel polo papirja in jo iz
ročil Slokarju. Vse oči so se 
uprle vanj, ko je nadaljeval:
“Ustanovnemu občnemu zborni pred
lagam, prvič, da pooblasti uprav-
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ni svet, ako bi še kakšni usta
novni stroški nastali, da pred
loži podroben račun onih pri
hodnjemu občnemu zboru. Drugič, 
predlagam današnjemu zboru, da 
sklene ustanovitev delniške druž
be "HIDRA" d.d. za galvanične 
elemente in elektrotehniko v Lju
bljani in odobri družbina pravila, 
kakor so odobrena od Ministrstva 
za trgovino in industrijo oddelek 
v Ljubljani dne 17. januarja 1923 
številka 233 skozi 23 ter vzame 
naznanje ugotovitev popolnoma 
vplačane delniške glavnice po 
375.000 din."
Brez besed so vsi hkrati dvignili 
roke razen vladnega zastopnika 
Pferferja, ki je zboru prisostvo
val le kot gost. Ko je Božič ugo
tovil soglasnost, je v imenu vseh 
s povzdignjenim glasom povedal: 
"Strinjamo se! - Predloga sta v 
celoti sprejeta!" Zadnji je spus
til roko na mizo.

"Rimska tri današnjega dnevnega 
reda," je rekel doktor Slokar, 
pri čemer je poudaril prvi dve 
besedi: "Volitev pet do devet 
članov upravnega sveta."
"Predlagam, da se za sedaj izvo
li pet članov upravnega sveta," 
je doktor Božič pogledal najprej 
Galleta, ko si je le-ta nekaj za
pisoval, nato pa vse ostale, ki 
so z vzklikom in soglasno izra
zili odobravanje. Nadaljeval je: 
"Čast mi je posredovati predlog, 
da se izvolijo za člane prvega 
upravnega sveta naslednji gos
podje :
doktor Ivan Slokar 
Evgen Legat 
inženir Prane Rueh 
Ernest Hirschl 
Moses Lerner
torej pet, kot smo sklenili."
Božič je imena prebral počasi 
in vsakemu posebej razločno pou
daril njegov položaj ter vsakega 
posebej pogledal naravnost v oči. 
Nato je iz mape vzel že priprav
ljene volilne lističe in z Žarnom 
sta jih razdelila. Bilo je nekaj 
minut skoraj popolne tišine.

Sonce je že zdavnaj zdrknilo izza 
hotela Union in se potopilo na 
obzorju. Na velikem lestencu pod 
stropom, ki so ga obkrožale mav
čne štukature oblikovane v baroč
nem stilu, so gorele električne 
sveče. Večerni mrak je silil sko
zi okna in se zaustavljal na dol
gih, do tal segajočih zavesah iz 
ripsa.
Čez čas sta skrutinatorja pobrala 
volilne lističe in jih pregledala. 
Božič se je vsedel na svoje mes
to, Žaren pa je stoje, obrnjen 
proti predsedniku zbora razgla
sil rezultate.
"Imenovani predlagani gospodje 
so bili pravkar in soglasno iz
voljeni kot upravni svetniki del
niške družbe "HIDRA"."
Doktor Slokar je zadovoljno poki
mal in Legat je Avstrijcem preve
del ugotovitev skrutinatorjev. 
Moses in Hirschl, ki sta si sede
la na koncu mize nasproti, sta 
se spogledala z nasmeškom. Skupaj 
sta namreč predstavljala 72 gla
sov oziroma sta imela 1838 delnic 
v svojih rokah v znesku 183.800 
din delniške glavnice.
"Gospodje!" je rekel predsedujoči 
potem, ko si je Galle zapisal 
zadnji stavek o poteku zbora in 
odložil pero. "Prehajamo na zad
njo točko dnevnega reda. Rimska 
štiri: volitev treh do pet članov 
nadzorništva."
Spet se je oglasil doktor Božič: 
"Predlagam, da se izvolijo v nad
zorstveni svet trije člani in 
sicer ravnatelj Gospodarske zve
ze v Ljubljani gospod Franc Ža
ren, podravnatelj Zadružne gospo
darske banke d.d. v Ljubljani 
gospod Kristijan Dietz in zaseb
nik z Dunaja gospod Fritz Adler."
Ko je umolknil, je dvignil roko 
in z njegovim predlogom so se 
strinjali vsi, nakar je dodal:
"Ugotavljam, da so vsi trije 
imenovani gospodje soglasno iz
voljeni v nadzorstveni svet."
"S tem je naš dnevni red izčrpan," 
je rekel doktor Slokar in pogle

dal na uro. "Verodostojnost us
tanovitvenega občnega zbora bo 
potrdil gospod notar."
Galle se mu je rahlo priklonil.
Z obema rokama je poravnaval lis
tine v odprti mapi in se ozrl po 
prisotnih. Oči vseh so bile uprte 
vanj.
"0 tem sem napravil zapisnik," je 
rekel in se odkašljal, prijel po
pisano polo papirja in vstal. Z 
mirnim glasom je začel brati. Ne
katere stavke, za katere je sodil, 
da so pomembnejši, je posebej pou
daril, med posameznimi točkami pa 
je delal majhne premore. Na ta na
čin je hotel vzbuditi vtis pri po
slušalcih, da gre za vsebino lis
tine, ki bo postala zgodovinski 
dokument.
Z vsebino zapisnika so se strin
jali vsi prisotni, podpisali pa 
so ga predsednik zbora doktor Slo
kar, oba skrutinatorja Božič in 
Žaren in kot slednji, je svoj pod
pis pristavil še notar.
"Spoštovani gospodje!" Doktor 
Slokar je vstal, vzel svojo zla
to uro z mize, jo pripel na ve
rižico in spustil v žep telovnika 
ter se s konicami prstov naslonil 
na rob mize in nadaljeval: "V ime
nu predlagateljev ustanovnega ob
čnega zbora mi dovolite, da se za
hvalim za vašo prisotnost in sode
lovanje . Zlasti se zahvaljujem 
vladnemu zastopniku doktor Pfer- 
ferju, ki nam je poklonil nekaj 
svojega dragocenega časa. Naj mi 
bo dovoljena ocena, da je današnji 
zbor jako dobro uspel, pri čemer 
ne smemo prezreti izredno dobre 
priprave. Tu mislim na finančne 
in organizacijske zadeve. Pri 
slednjih še posebej globoko cenim 
vloženo delo gospoda doktorja Ga
lleta. Upravnemu odboru nove del
niške družbe pa namenjam željo, 
da pristopi k plodnemu uresničeva
nju sklepov, ki smo jih sprejeli 
danes 26. marca 1923."
Ko je končal, so vsi hkrati mol
če vstali in se mu priklonili.
"Rodila se je HIDRA!"

(se nadaljuje)
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Obisk predstavnikov 
SOZD Iskra v Zmaju
V torek 17. maja letos je delov
no organizacijo ZMAJ obiskal no
vi predsednik kolegijskega pos
lovodnega organa SOZD ISKRE 
Boris LASIČ. V spremstvu nje
govih pomočnikov Pavla Gantar
ja in Miloša Kobeta ter glavnega direktorja Iskra - Commerce 
Simona Primožiča si je najprej 
ogledal proizvodnjo baterij. 
Goste sta vodila direktor de
lovne organizacije Smolič Franc in direktor TOZD Baterije 
Primožič Bojan in ki sta poja
snjevala tehnološki postopek 
ter odgovarjala na njihova vprašanja.

Še posebno pozornost pa je 
pritegnil v oddelku alkalnih 
baterij no!v stroj, skonstruiran 
in izdelan na Fakulteti za stroj
ništvo v Ljubljani in ki še ni 
usposobljen niti za poskusno 
proizvodnjo. Pri tem delu so 
nastale že velike zakasnitve.
Zato je na kasnejših razgovorih, 
ki so po ogledu proizvodnje 
potekali v sobi direktorja, bilo 
slišati pripravljenost pred
stavnikov Iskre, da opravijo 
razgovor z izvajalci oz.no
silci projekta z namenom, 
da se pospešijo zaključna dela.

Potem, ko je direktor Zmaja 
predstavil gostom notranjo 
organizacijo ter proizvodni in 
prodajni program, je vodja 
komercialnega področja Milan 
Vukašinovič objektivno prikazal 
dosedanje sodelovanje in povezo
vanje med prodajo Zmaja in Iskra 
Commerce, pri čemer je kritično 
ocenil nekatera različna gleda
nja na specifičnost naših 
prodajnih proizvodov.Zato je 
predsednik kolegijskega poslo
vodnega organa Lasič Boris 
dal pobudo, da se za to podro
čje organizira operativni se
stanek z namenom, da se ustrezno 
ovrednotijo Zmajevi proizvodi 
v strukturi prodaje široke po
trošnje in da se hkrati pove
ča aktivnost prodaje baterij 
na domačem trgu, da bi se tako 
doseglo načrtovane cilje.

Ob prvem obisku v Zmaju 17.maja 
se je predsednik KPO SOZD Iskra 
Boris Lasič ogledal proizvodnjo 
baterij in se z zanimanjem še 
posebej zadržal ob novem stroju 
za alkalne baterije.

V nadaljevanju razgovorov je di
rektor Smolič orisal naše plan
ske usmeritve in omenil priza
devanja za osvajanje domačih 
surovin namesto uvoženih. Bese
da je tekla tudi o možnosti 
vlaganja v pridobivanje manga
nove rude v sodelovanju z ob
čino Kotor varoš. Kot je zna
no, so na tem območju odkrili 
nahajališča rude, za proizvajal
ce baterij izredno dragocene.
V tem primeru so gostje po
kazali dokajšen interes, da se 
trenutno breme oz. prizadeva
nja Zmaja prenese na celotno 
Iskro, pri čemer bi bil vklju
čen tudi Kranj, ki ima z ob
čino Kotor varoš pobratene 
vezi. Ob tem velja dodati, da 
ima Iskra - Zmaj v Šentvidu 
pri Stični - TOZD Specialne 
baterije, edini v Jugoslaviji 
mlin za mletje manganove rude.
Ob koncu so predstavniki Zmaja odgovorili še na nekatera 
vprašanja o zaposlenosti, osebnih dohodkih, samoupravi, 
družbenem standardu ter o us
trezni povezanosti z Iskra - 
Invest servisom, ki enotno 
pokriva infrastrukturo na 
Stegenskem kompleksu.
Po dveurnem obisku se je pred
sednik KPO Lasič Boris v 
imenu vseh zahvalil za sprejem.
Že pred tem je povedal, da je 
bil obisk organiziran brez 
dnevnega reda, da pa se je pred
vsem želel seznaniti z delovno 
organizacijo. Prav ZMAJ pa je bil 
prvi deležen obiska tovariša 
Lasiča, odkar ga je ravno na dan 
našega praznovanja ob 60 letnici 
obstoja 15. aprila letos imeno
val delavski svet SOZD-a za 
predsednika kolektivnega poslo
vodnega organa SOZD ISKRA.

My
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Adaptacija počitniških sob v Bašaniji

V uvodu je treba poudariti, da 
je bilo v preteklosti nekaj ob
jektivnih razlogov, bile pa so 
tudi subjektivne okoliščine, 
da se širjenju počitniških 
kapacitet ni posvečalo dovolj 
pozornosti in skrbi, še več, 
tudi obstoječe kapacitete so 
začele zaostajati za rastjo 
običajnega komforta, ki ga 
mora nuditi povprečna počit
niška enota.

Sedanja usmeritev izvajanja 
tovrstne socialne politike v na
ši delovni organizaciji daje 
spodbudnejšo sliko in nekateri 
konkretni rezultati so že tudi 
vidni oz. jih delavci neposre
dno že uživajo. No vsako samo
zadovoljstvo bi bilo zelo zgre-

okno

novi umivalnokorit«*.

prehodna
vrata

stari

Predstavljamo vam shemo ene
prenovljene sobe. Zgornji (šif
rirani) del so nove sanitarije, 
ki jih ima v prikazani opremi 
vsaka soba.

šeno in škodljivo, saj vemo, 
kako sila pomembno je, da 
lahko delavcu in njegovi dru^ 
zini nudimo izrabo dela letne
ga dopusta ob morju, v ureje
nem počitniškem domu ali dru
gi počitniški enoti, ki mu 
nudi ustrezen komfort, do
mačnost, kvaliteto storitev 
in splošno ugodje.

Prav zagotovitvi ustreznej
šega komforta v naših sobah, 
ki jih imamo v počitniškem domu 
"ZATIŠJE" v Bašaniji, pa je 
moralo biti vloženega največ 
truda, skrbi, prepričevanja pa 
tudi drznosti, da se je začelo 
uresničevati to, kar je bilo 
zamišljeno in kar smo v danih 
okoliščinah zmogli spričo pičlo 
odmerjenih razpoložljivih fi
nančnih sredstvih oz. sila 
dragih gradbenih storitvah 
danes. Skoraj neverjetno je, 
kaj vse potegne za seboj tako 
"majhen" poseg v prostor, to 
je, da smo se odločili vsem so
bam zagotoviti lastne sanitar
ne prostore (glej skico). Naj 
jih naštejem:
1) Med gradbeno - zemeljska 
dela je treba šteti vsa zemelj
ska dela, ker smo "prestavili" 
zadnjo steno za 1,3 m navzven 
ter izpeljavo kanalizacije;

2) Rušitvena dela so obsegala 
rušenje predelnih sten, ki so 
bila vezana na spremembo prej
šnjega enotnega sanitarnega 
prostora v novo sobo in proboji 
v nove sanitarije (tam kjer so 
bila prej okna so sedaj vrata
v sanitarni prostor);

3) Betonska dela, vezana na no
vo kanalizacijo, podložnega tla
ka in jaškov;

4) Zidarska dela, ki obsegajo 
zidavo nove stene v izmeri 13
m z vsemi vmesnimi zidovi, demon- 
taža starih oken in montaža no
vih, izdelava grobih in finih 
ometov ter polaganje keramič
nih ploščic;

5) Krovska dela obsegajo podalj
šanje strehe za 1,5 m in zamen
java celotne obstoječe kritine, 
ki je dotrajala;
6) Vodovodno - inštalaterska de
la predstavljajo popolnoma novo 
instalacijo v nove sanitarne 
prostore, ki vsebujejo tuš kabi
no, univerzalno korito in stra
niščno školjko z lastnim bojler- 
jem;

7) Elektro - instalacijska dela 
obsegajo spričo montaže 5° 
litrskih bojlerjev v vsakem sa
nitarnem prostoru pretežno no
vo instalacijo in popravilo ob
stoječe;

8) Sobopleskarska dela obsegajo 
kompletno pleskanje vseh pro
storov ter

9) Montažna dela, ki predstav
ljajo nadomestitev armatur, sti^ 
kal, ogledal in druge opreme v 
sobah.

Predračunska vrednost opisanih 
del znaša preko 93o.ooo,oo din 
pri čemer pa ni všteta oprema in 
nekateri drugi elementi, ki jih 
nabavljamo sami neposredno.

S to investicijo zaključujemo 
investicijska dela v Bašaniji 
s tem, da bomo drugo leto še 
obnovili pretežni del notra
nje opreme, ki jo v letošnjem 
letu žal nismo mogli vključiti 
v finančno konstrukcijo program-
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skih sredstev sklada skupne p6- 
rabe.

Težave, ki so nas spremljale v 
teh posegih so nekateri v 
kolektivu različno interpreti
rali (ustavitev del gradbeno- 
urbanističnega inšpektorja in 
težave pri pridobivanju grad
benega dovoljenja) celo sen- 
zacialistično, kot da bi že
leli neuspeh in zagreniti že 
tako težke pogoje izvajanja 
takih del. Resnično je škoda 
in ta škoda se pozna v prene- 
katerih področjih delovanja, 
da nekateri delavci našega 
kolektiva ne živijo povsem 
s kolektivom, da se ne akti
virajo po svojih močeh za 
dosego skupnega cilja in kar 
naprej "tiščijo" v ospredje 
s "svojimi" pogledi. Ro, k 
sreči, da jih je sila malo in 
da jim večina že noče niti 
prisluhniti - in prav je 
tako.

Po korigiranem programu iz
vajanja del bomo adaptacijo 
zaključili prve dni junija 
tako, da bomo s širšo mladin
sko akcijo, ki bo potekala 
11. in 12.6.1983, očistili 
vse prostore in postavili 
opremo za prijetno bivanje 
prvih gostov. Da, prijetno 
bivanje 'želimo vsem in 
čas bo potrdil pravilnost 
naše odločitve.

A.K.

Regres za leto 1983 je bil v 
Zmaju izplačan v mesecu maju 
v višini 4.o63,5° dinarjev za 
prvo skupino in 5.5oo,oo za dru
go skupino, v kateri so bili 
zajeti invalidi II. in III. 
kategorije, borci NOB s priz
nano enojno in dvojno dobo, delav
ci, ki so na dan izplačila reg
resa bili v staležu bolnih nad 
6 mesecev ter samohranilci.

Po kakšni ceni
Za letošnje leto je bila v Zmaju 
oblikovana in potrjena naslednja 
višina prispevka za dan upora
be posamezne počitniške enote:

Počitniška skupnost "ZATIŠJE"
- Bašanija Savudrija

Regresirana cena dnevnega pen
ziona je 31°, - din in velja za 
delavce in upokojence Zmaja 
ter njihove nepreskrbljene 
družinske člane. Za otroke 
do 7. leta starosti (letnik 
1976) velja cena 217,- din.

Režijska cena penziona je 41o,- 
din za zaposlene družinske 
člane, ki prejmejo regres v 
drugih delovnih organizacijah.

Ekonomska cena penziona je 64o,- 
din, za otroke do 7 let in dru
ge uporabnike (sorodnike) pa 
448,- din.
Cene posameznih storitev:

rež.cena ekon.cena
zajtrk 5°,- loo,- 
kosilo 18o,- 25°,- 
večerja 13°,- 19°,- 
prenočišče 5°,- loo,-
Skupaj 41o,- 64o,-

na dopust?
Začetek sezone 21.6.1983 in 
konec sezone lo.9.1983. Izme
ne so lo dnevne.

Otroci do 2 let starosti ne 
plačajo penziona (letnik 81,
82 in 83).

Prikolice

Dnevna najemnina prikolice v 
glavni sezoni od 1.7. do 
31.8.1983 je 25°,- din, izven 
sezone (od lo.6. - 31-6. in od 
1.9. do 3°-9.) Pa 2oo,- din.

V sezoni so izmene lo dnevni, 
pred in po sezoni pa je priko
lice mogoče najeti po dnevih.

Počitniška hišica na Uskovnici

Dnevna najemnina za delavce 
Zmaja je 25°,- din in za vse 
ostale koristnike 33°,- din.
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Vtisi s sejma tehnike
v Hannovru

Poglej k sosedu, pa boš videl ka
ko sam gospodariš! tako bi lahko 
začel pogovor o vtisih, ki sem 
jih dobil na sejmu tehnike v 
Hannovru. S strani naše delovne 
organizacije Zmaj sva se ude
ležila sejma Boštjan Prebil in 
jaz. To je sejem kjer se sreča 
vsa napredna tehnika in znanost 
v razvoju strojništva, računal
ništvu in mikroelektronike.

če na kratko ocenim, kar sem 
videl, je na pohodu robotizaci
ja, ki je tesno povezana z ra
čunalništvom. Kje lahko že da
nes robot zamenja človeka, so 
prikazovali z raznimi demonstra
cijami na samem sejmu v obliki 
propagandnega filma oz. živa 
demonstracija robota samega. 
Vsiljuje se vprašanje: "kje 
vse bo robot zamenjal človeka 
že jutri?" Pustimo to vpraša
nje, da ga rešujejo drugi, meni 
pa dovolite, da napišem, kaj 
vse sem si ogledal in videl 
na področju baterij. Da zelo 
zaostajamo z asortimanom to 
ne bi pisal. Pravi čudež je, 
glede na to kaj vse so raz
stavljali proizvajalci ba
terij, da lahko naše izdel
ke sploh prodajamo na tuja 
tržišča. Bogata paleta ba
terij vseh vrst od okroglih, 
ploščatih, diskastih,tipov 
standardnih, alkalnih, liti
jevih, srebrovih celicah in še 
bi lahko našteval, ti postavlja 
gornje vprašanje. Morda bo kdo, 
ki bo prečital te vrste, dodal, 
da nič novega. Vendar v primer
javi kakšen asortiman imamo sa
mi, vidimo, da zaostajamo za 
tempom razvoja v svetu na tem 
področju. Npr. mi se ukvarja
mo z razvojem alkalnih baterij, 
proizvajalci pa že te baterije

klasificirajo v normalne in 
extra, litijeve baterije so 
predstavljene v klasičnem 
programu od H 2o do R 6, da 
ne govorim o gumbastih bate
rijah, ki so v vseh dimenzijah 
in sistemih.

Razpisal sem se o baterijah, ki 
nas verjetno tudi najbolj za
nimajo. Boštjan pa bi verjetno 
kot mlad inženir strojništva 
pisal o velikem napredku v njego
vi stroki, npr. o risalni de
ski, ki je opremljena z računal
nikom in sama riše ter o vseh 
čudah, ki so bili razstavljeni 
na tem področju. Res čuda vre
den napredek, zato ni nobeno 
presenečenje, da na tem sejmu 
srečaš ljudi iz vsega sveta - 
Azijce, Afrikance, Avstralce, 
Američane, Evropejce in naza
dnje tudi Jugoslovane.

V mesecu aprilu letos smo od 
Republiškega štaba za civilno 
zaščito prevzeli dve prikolici 
v začasno uporabo. Obe prikoli
ci tipa 53o LQ sta znatno več
ji oziroma daljši od naših 
štirih, ki smo jih kupili pred
lani. Rrav zato bo v teh dveh 
nekoliko več udobja, več prosto
ra zaradi dolžine bo tudi v 
predprostoru. V času tega za
pisa sta oba lesena poda že 
v izdelavi v naši mizarski de
lavnici, skoraj v celoti pa je 
nabavljena notranja oprema, ča
kamo le še na šotora, dočim 
je električna in plinska inšta
lacija že strokovno pregledana.

Jugoslovanskih stojnic na tem 
sejmu nisva videla razen 
Iskre in Delte. Zato pa na veli
ko razstavljajo Japonci samostoj
no ali pa v kooperaciji s kakšno 
drugo firmo. Tu v Hannovru je 
doma nam dobro poznana firma 
Varta. Ni potrebno, da bi jo tu
jec posebno poznal, saj te šte
vilne reklame na sejmu in v 
mestu opozarjajo na to. Varta se 
je na tem sejmu zelo eksponirala, 
kar se tiče reklame, saj je 
z njeno reklamo opremljen vsak 
avto vlak, ki vozi ljudi po 
sejmu, avtobusi, plakati, pa tu
di stojnica sama je dala sluti
ti da je to svetovno znana 
tvrdka.

Ko tako primerjaš ta velik sve
tovni napredek, ki je bil pri
kazan na sejmu, se šele zaveš, 
kaj vse bi morali narediti, še 
bi jih želeli dohitevati. Naš 
zaostanek je zelo velik vendar 
z delom in dobrimi rezultati 
se da marsikaj nadoknaditi.

Tone Orožim

Velja še poudariti, da bo 
oprema s hladilniki in plinski
mi štedilniki in pogoji kuhan
ja enaka, kot smo že vajeni v 
naših prikolicah.

Obe prikolici bosta postavljeni 
v kamp ZABLAČE na otoku Krku 
in sodeč po prijavah, sta obe 
v celoti zasedeni v mesecu 
juliju in avgustu. Sicer pa bo 
vseh šest stanovanjskih pri
kolic v kratkem pripravljenih 
oziroma usposobljenih za leto
vanje. O lokacijah, starih in 
novih bomo pisali v prihodnjem, 
junijskem glasilu.

My

Še dve stanovanjski prikolici
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V MESECU MARCU SO BILI SPREJETI
V DELOVNO RAZMERJE:

HOŠNJAK Zdenka, kemijski tehnik 
v delovni skupnosti skupnih 
služb za določen čas, dne
23.3.1983,

KOVAČIČ Matjaž, pripravnik v 
tehnično razvojnem podro
čju v DSSS, za nedoločen 
čas, dne 28.3.1983,

SMOLKOVIČ Marjeta, proizvodna 
baterijska delavka v TOZD 
Baterije, za nedoločen čas, 
dne 28.3.1983,

PRIMOŽIČ Mojca, proizvodna ba
terijska delavka v TOZD 
Baterije, za nedoločen čas, 
dne 28.3.1983.

DELOVNO RAZMERJE SO PREKINILI:

JAGODIC Ana, proizvodno baterij
ska delavka v TOZD Baterije 
za določen čas, dne 1.3.1983,

RACAJ Rizah, transportni dela
vec v TOZD Baterije, dne 9.
3.1983,

POŠčlč Smiljan, strojni vzdrže
valec v TOZD Baterije, dne
25.3.1983,

BARBORIČ Marta, vodja kadrovsko 
socialne službe v DSSS, dne 
31.3.1983.

V mesecu APRILU so bili spreje
ti v delovno razmerje:

REŽEK Romana, administrator- 
arhivar v skupnih službah 
za določen čas, dne 8.4.1983,

BEDENK Irena, tehnični risar v 
skupnih službah za nedoločen 
čas, dne 18.4.1983,

PANJTAR Rajko, pripravnik - 
tehnolog v skupnih službah 
za nedoločen čas dne 18.4.1983

STOJKOVIČ Slavko, transportni 
delavec v TOZD Baterije za 
nedoločen čas dne 18.4.1983,

BAJC Marija, administrator v 
(TOZD Specialne baterije za 
nedoločen čas dne 18.4.1983,

ZUPANČIČ Boštjan, transportni 
delavec v TOZD Baterije za 
nedoločen čas, dne 2o.4.1983.

V APRILU je prenehalo delovno
razmerje:

STOJKOVIČ Slavko, transportni 
delavec v TOZD Baterije dne
4.4.1983,

MARKIČ Stojan, pripravnik v 
tehnično razvojnem področju 
(skupne službe), za določen 
čas, dne 7.4.1983,

JUNIJU

mmwJisr mm9 Rojeni v 1J
'■v'V •'-'s vr.vx,

Sehva FERIZI 
Ivanka ZAJEC 
Ikonija STEFANOVIČ 
Tomislav KUHELJ 
Boris GRABNAR 
Ivanka STARE 
Alojz SIRNIK 
Marija PROSEN 
Ivan NOVAK 
Slavica ERJAVEC 
Marija ŠKRABEC 
Vida GORIŠEK 
Zdenka SMERAJC 
Leopold ŠTREMPFELJ 
Dosta ILIČ 
Marija TURK 
Jožefa OZIMEK 
Mira ZAKARIČ 
Nataša KOVAČEK 
Peter ČULK 
Alojz FEKAL 
Franc SREBOTNIK 
Pavla JERANT 
Amalija KRALJ 
Zinka KOSTREŠEVIČ 
Petek ROZINA 
Marija ŠKOF 
Durdija MITROVIČ

čestitamo!
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Naslov državnega prvaka

Stojanu Tršanu
V Ljubljani je bilo med 5* in 8. 
majem letos na sporedu že osmo 
državno prvenstvo v bowlingu za 
posameznike in dvojice.

V konkurenci 3° dvojic iz vse 
Jugoslavije, sodelovali pa so 
tudi naši zdomci, ki začasno ži-r 
vijo v tujini, je dvojica ISKRE 
- ZMAJA S. Tršan in Tratnik za
sedla drugo mesto. Z malo več 
športne sreče, pa bi lahko pos
tala tudi nova državna prvaka,

saj jima je v finišu tekmova
nja zmanjkalo samo 7 kegljev za 
osvojitev naslova. Druga dvo
jica Križaj - Končina pa je 
osvojila 11.mesto.

To kar igralcema našega kluba 
ni uspelo v igri dvojic, pa je 
uspelo S. Tršanu v igri posa
meznikov, saj je po 24 igrah 
(v petek 6, soboto 6 in ne
deljo 12) prepričljivo zmagal

in osvojil naslov državnega prva
ka za leto 1983. S. Tršan, ki 
je bil celo leto v izvrstni 
formi, se tudi tokrat ni dal 
presenetiti in je z mirno in 
sigurno igro prišel do naslova 
najboljšega v državi.
Tudi ostali igralci ZMAJA so 
dosegli lepe rezultate, tako 
je Tratnik zasedel drugo me
sto, Križaj deseto in Končina 
42. Med posamezniki je nastopilo 62 tekmovalcev. „ T

Baterije 
ali tablete
Otroci goltajo miniaturne ba
terije, kot da bi bile bonbo
ni, nič bolj previdni pa vča
sih niso tudi odrasli.
Spričo čedalje pogostejše 
uporabe drobcenih baterij za 
razne gospodinjske naprave 
se je povečalo število poškodb, 
ki se včasih končajo tragično, 
še zlasti, če so žrtve otroci.
Ameriški zdravniki opozarjajo, 
da je treba previdneje ravnati 
z majhnimi baterijami za ure 
in računalniške naprave. V ZDA 
je že veliko ljudi pogoltnilo 
takšne električne baterije, 
združenje ameriških zdravnikov 
pa je sporočilo, da gre v okoli 
treh četrtinah primerov za 
otroke.
DELO 18.5.1983

Jani TRATNIK in Stojan TRŠAN, 
člana bowling kluba ISKRA-ZMAJ 
sta zasedla drugo mesto na 
državnem prvenstvu za dvojice. Med posamezniki pa je Stojan 
TRŠAN zasedel prvo, Jani 
TRATNIK pa drugo mesto.

!!Il!lU!!lllllll!!!l!ll!!!!l!!!

ZADNJI ROK
Zadnji
rok za oddajo 
člankov uredniku 
za junijsko glasilo

Redakcijo glasila 
smo zaključili 
23. maja

OBVESTILO UPOKOJENCEM
Ste se morda že odločili, da bi radi preživeli nekaj dni ob 
morju? če se še niste, vam ponujamo možnost, da koristite pro
ste kapacitete v naših počitniških enotah. V pred in po sezoni 
je dovolj prostora, Za Bašanijo pa je moč najti prosti termin 
celo v zadnjih desetih dneh meseca avgusta. Ne pozabite še na 
dom na Uskovnici, ki tudi v juliju in avgustu ni v celoti zaseden.

Podrobnejše informacije dobite v Zmaju, v socialni službi, kjer 
lahko obenem tudi rezervirate sobo. Oglejte si cenik, ki ga ob
javljamo na 13. strani.

"GLAS ZMAJA" izdaja mesečno v nakladi 550 izvodov delovna organi
zacija ISKRA - Industrija baterij ZMAJ n.sol.o. Ljubljana, Stegne 
številka 23. Glasilo ureja uredniški odbor: Aleksander Jakomin, 
Antonija Krek, Matič Silva, Strmole Ignac, Marija Kocman in Daria 
Hostnik. Odgovorni urednik: Majer Marijan. Tiska tiskarna 
LJUBLJANA. Oproščeno prom. davka po pristojnem sklepu št.421-1/73
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